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Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vás v krátkosti seznámil, co se 

odehrálo v obci za poslední období. 
Došlo k instalaci autobusové zastávky v místní části 

Jeřmaň, kde také za iniciativy některých místních ob-
čanů bylo vybudováno zastřešení – pergola u zrekon-
struované budovy hasičské zbrojnice vč. osvětlení. Ob-
dobná iniciativa místních občanů proběhla i v místní 
části Kozov, kde rovněž došlo k vybudování přístřešku 
v areálu volnočasových aktivit.

V Bouzově bylo provedeno položení betonového po-
trubí v otevřené příkopě směrem k Pivovaru, kde hrozi-
lo poškození vybudované asfaltové komunikace. Sou-
běžně s touto úpravou byl proveden postřik defektních 
míst na místní komunikaci, vč. spojovací cesty směrem 
na Podolí. V Bouzově jsme také řešili poměrně nároč-
nou poruchu na teplovodním potrubí.

V místní části Olešnice byla dokončena fasáda na 
hasičské zbrojnici a momentálně řešíme oplášťování 
dřevěného přístřešku, který navazuje na tuto budovu. 
Pokračuje se ve výstavbě víceúčelového hřiště.

Co nás čeká v následujícím období je závěrečná 
údržba všech veřejných prostranství ve všech místních 
částech vč. ořezů keřů a stromů na které jste ve svých 
požadavcích dávali podněty na obecní úřad.

Důležité je sdělit, že nakonec byl dodržen slib správy 
silnic a od 18. 10. 2022 do 25. 11. 2022 bude provedena 

oprava povrchu silnice „III/37321 Loštice – Obectov“. 
Tímto opatřením dojde k omezení obslužnosti místní 
části Obectov a všechny občany bych chtěl touto cestou 
požádat o dodržování a respektování značení, které 
bude instalováno bezprostředně před zahájením vlast-
ních prací. Práce bude provádět firma SKANSKA, a. s. 
Doufejme, že opravy silnic budou pokračovat i v dal-
ších letech.

Jaká opatření budou realizována v dalších letech 
bude záležet na nově vzniklém zastupitelstvu obce, kte-
ré vzešlo z voleb. Konkrétní výsledky jsou uveřejněny 
dále. Závěrem bych chtěl poděkovat všem voličům, kte-
ří přišli k volbám a dokázali, že jim není lhostejné, kdo 
bude působit v zastupitelstvu obce v dalším čtyřletém 
období. Protože dál nebudu pokračovat v této velmi ná-
ročné funkci, děkuji všem, kteří se mnou spolupracova-
li a pomohli řešit problémy v této velmi náročné době. 
Je před námi celá řada závažných rozhodnutí, které bu-
dou potřebovat především odvahu je řešit a vynaložit 
velké úsilí při jejich realizaci.

V závěru chci poděkovat všem spolkům, které se 
podílely v této nelehké době na pořádání různých spo-
lečenských akcí, popřát, aby se jim i v dalším období 
dařilo a věřím, že i nadále budou ve svých aktivitách ze 
strany obce podporováni. Ing. Zdeněk Foltýn

starosta

Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem
Účast voličů % 61,74 69,23 60 53,9 66,2 59,05 70,93 75,76 61,74 578,55
Celkem odevzd. hlasů 4134 497 545 1002 623 862 714 697 934 10008

Moravané
Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem

Mgr. Bc. Dušan Tejkal 159 21 19 20 16 32 22 20 27 336
Ing. Jan Kunc 157 16 19 15 17 29 8 16 16 293
MUDr. Zdeněk Fryšák 91 14 14 10 13 20 8 13 19 202
Ing. Bronislav Aigl 114 11 7 13 11 21 4 12 15 208
Petr Odložil 54 15 6 16 12 20 8 15 7 153
Bc. Bc. Martin Rosí 84 9 6 11 11 17 5 10 11 164
Josef Vařeka 65 12 10 12 11 22 6 20 8 166
Jiří Dudek 39 7 7 12 10 27 7 13 7 129
Ludmila Onteková 38 6 3 7 9 14 2 10 6 95
Pavel Vyjídáček 48 10 5 11 9 21 3 9 8 124
Milan Zendulka 38 8 27 12 9 16 8 11 7 136
Mgr. Lada Machalová 41 8 4 10 9 12 3 10 6 103
Čestmír Spurný 37 6 9 12 23 12 3 9 6 117
Vladimír Faltýnek 39 8 3 7 7 14 4 7 4 93
Vladimír Hanzlík 42 5 2 11 8 17 4 6 5 100
Moravané 1046 156 141 179 175 294 95 181 152 2419



KDU-ČSL

Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem
Bc. Lubomír Macek 64 8 11 8 3 11 9 1 17 132
Rudolf Knápek 87 16 13 8 5 26 13 10 14 192
Karel Kadlčík 46 3 3 10 0 3 2 0 7 74
Ing. Zdeněk Charvát 44 3 3 7 0 3 1 1 11 73
Marek Heinrich 22 3 4 6 2 17 6 5 7 72
Hanna Bohlin 19 3 3 7 5 1 0 0 13 51
Monika Heinrichová 35 3 6 8 0 4 5 3 6 70
Jan Opravil 48 2 3 4 2 5 0 1 5 70
Mgr. Barbora Kovářová 15 2 3 9 2 2 0 0 6 39
Alois Heinrich 41 5 4 4 3 5 7 2 8 79
Lubomír Macek st. 30 2 9 5 0 5 4 0 10 65
Bc. Eduard Zacha 35 4 6 12 1 8 5 0 9 80
Eva Nejedlá 24 2 3 4 0 1 4 0 5 43
Mgr. Kateřina Zachová, Ph.D. 39 4 6 11 3 9 1 1 7 81
Marcela Foltasová 44 3 6 7 0 2 1 0 7 70
KDU-ČSL 593 63 83 110 26 102 58 24 132 1191

PRO KRÁSNĚJŠÍ BOUZOVSKO
Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem
Kateřina Svobodová 71 3 0 11 1 7 4 5 11 113
Iveta Průchová 70 3 6 7 2 10 5 9 10 122
Anna Kramplová 36 2 0 5 0 3 1 4 4 55
Tereza Pavlíčková 27 0 0 8 1 3 1 4 4 48
Marie Vaňková 22 1 0 2 0 5 3 4 4 41
Anna Kuncová 31 0 2 3 0 2 4 4 4 50
Marie Kopová 29 1 2 5 1 3 5 16 4 66
Aneta Pavlíčková 28 0 0 7 0 3 1 3 4 46
PRO KRÁSNĚJŠÍ BOUZOVSKO 314 10 10 48 5 36 24 49 45 541

SNK Patrioti pro Bouzovsko
Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem
Ing. Petr Bešta 60 7 16 12 7 11 15 3 26 157
Andrea Vymazalová 63 2 2 11 5 7 7 3 13 113
PhDr. Zuzana Šulcová 32 3 6 6 7 3 7 5 14 83
Radek Zapletal 39 1 8 7 5 9 17 4 9 99
Denisa Haicová, DiS. 37 2 4 30 7 10 23 2 11 126
Ing. Martin Beran 36 0 6 13 19 6 5 4 8 97
Roman Spurný 40 0 3 6 5 1 8 1 10 74
Lenka Zapletalová 29 1 6 7 5 9 15 4 8 84
Pavel Poles 18 0 4 8 8 10 6 2 8 64
Ivana Hutníková 19 0 2 4 5 4 12 1 8 55
Pavel Opluštil, DiS. 42 0 4 6 4 2 7 1 12 78
Pavel Bárta 26 0 17 10 5 6 9 1 10 84
Mgr. Kateřina Koutná 27 6 9 10 3 3 13 3 22 96
Vlastimil Pustina 20 2 0 5 9 5 34 5 7 87
Bc. Aneta Hofmanová, DiS. 27 1 0 6 3 2 5 1 5 50
SNK Patrioti pro Bouzovsko 515 25 87 141 97 88 183 40 171 1347

SNK BOUZOVSKO
Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem
Ing. Petr Putík 133 19 23 28 8 12 10 6 15 254
Ing. Miroslav Půr 157 19 21 30 8 17 12 9 16 289
MUDr. Jaroslav Čampiš 112 18 15 28 14 18 16 8 18 247
Stanislav Malínek 78 15 13 37 13 16 13 6 14 205
Ing. Zdeněk Foltýn 122 18 27 34 16 29 25 11 17 299
Jiří Švec 85 11 7 22 9 10 5 2 12 163
Libuše Mayerová 64 13 14 21 9 9 7 8 12 157
Zdeněk Vydržel 44 11 6 20 6 7 4 4 6 108
Michal Mayer 76 8 6 20 8 5 10 2 8 143
Eva Koukalová 32 8 2 20 7 10 16 4 4 103
Patrik Zapletal 34 8 2 21 6 10 6 2 4 93
Jiří Štefan 58 9 2 21 6 7 5 2 5 115
Kamil Hirt 31 11 2 35 6 4 5 2 4 100
Ondřej Zouhar 42 18 4 17 5 6 6 3 6 107
Oskar Kotrle 37 14 6 39 5 7 7 0 6 121
SNK BOUZOVSKO 1105 200 150 393 126 167 147 69 147 2504



JUBILANTI

LISTOPAD

Paní Šišmová Zdenka

Paní Haicová Ludmila

Pan Hausknecht Ladislav

Paní Václavová Helena

Paní Suchánková Libuše

Pan Ženožička Josef

Pan Šrámek František

Paní Slouková Marie

PROSINEC

Paní Faltýnková Lenka

Pan Podsklan Ladislav

Paní Nárovcová Jarmila

Paní Fellnerová Jindřiška

Pan Zatloukal Miloslav

Pan Ruprecht Jaroslav

Paní Koutná Dobromila

Pan Gallo Ladislav

Paní Křížková Vlastimila

Pan Nejezchleba Jaroslav

Paní Kovářová Milada

Paní Poulíčková Eva

Pan Václavek Svatoslav

SNK – Sdružení pro otevřenou společnost

Volební okrsky Bouzov Blažov Jeřmaň Podolí Obectov Olešnice Hvozdečko Kovářov Kozov Celkem
Ing. Bc. Marcel Chmelina 56 4 6 9 13 7 12 22 35 164
Ing. Michal Kuhn 60 2 4 7 9 15 14 31 16 158
Ing. Pavel Nováček, Ph.D. 41 4 6 10 11 11 17 20 22 142
Ing. Hana Kolavíková 67 3 10 11 16 27 18 21 28 201
David Škrabal 40 4 4 9 12 10 12 20 18 129
Mgr. Gita Kotrlová 29 2 4 21 10 12 11 19 15 123
Mgr. Jan Holub 57 9 6 17 12 16 28 24 26 195
Mgr. Hana Holubová 37 3 4 11 11 14 22 24 18 144
Oskar Polz 20 1 2 4 19 5 11 18 15 95
Kamil Dlouhý 22 1 2 5 9 9 9 26 14 97
Kateřina Zacpalová 20 1 5 5 10 11 16 27 15 110
Tereza Chmelinová 22 4 3 6 31 10 9 17 22 124
Mgr. Michal Novák 19 2 3 5 10 5 9 18 14 85
Ing. Petra Hlaváčková 47 2 12 7 10 11 9 19 15 132
Ing. Andrea Kuhnová 24 1 3 4 11 12 10 28 14 107

SNK – Sdružení pro otevřenou 
společnost 561 43 74 131 194 175 207 334 287 2006

o Z N Á M E N í
Od 1. 10. 2022 činí cena vodného 45,- Kč/m3

Cena tepla od 1. 10. 2022 je stanovena na 550,- Kč/GJ



Začal nový školní rok a my bychom vám rádi po 
prázdninách opět chtěli začít podávat informace 
o tom, co se u nás ve škole děje a jak se máme.

Nový školní rok jsme zahájili v novém. Třídy 
jsme nechali čistě vymalovat, renovovali jsme 
další část střešních oken a pořídili další kusy no-
vých šatních skříněk – teď už je šatna opravdu 
plná a připravená na velký počet žáků.

A pak už jsme všichni přivítali nový školní rok 
tradičně v Galerii U trójského koně. Uvedli jsme 

Už jsme stihli na-
vštívit projekt Planeta 
Země v Mohelnici, ten-
tokrát na téma Magic-
ký Senegal. Čtvrťáci si 
zatrénovali na mohel-
nickém dopravním hři-
šti, aby na jaře všichni 
bez problémů zvládli zís-
kat řidičáky na bicykly. 
Proběhl také projektový 
den. Žáci z 6. a 7. třídy 
se podíleli ve Sluňákově 
v Horce na ekologických 
a přírodovědných ak-
tivitách a osmáci s de-
váťáky navštívili fort 
v Křelově, kde jim dopo-
lední program se střel-
bou z historických zbraní a s prohlídkou pevnosti 
utekl jako voda.

Doufám, že náš zdárně se odvíjející nový 
školní rok bude i nadále normálně pokračovat. 
Sledujte, zda se nám to opravdu daří, na na-

mezi bardy bouzovské školy dvanáct prvňáčků, 
přebrali si je sami deváťáci. Také jsme uvítali no-
vou mladou paní učitelku, která bude učit zejmé-
na anglický jazyk a to jak na I., tak na II. stupni. 
V polovině září přibyla ještě jedna paní učitelka 
a tak konečně letos poprvé od roku 1997 máme 
ve škole devět samostatných, tedy rozpojených 
tříd !

Teď už měsíc fungujeme v rychlém školním 
tempu a zatím se nám vše daří.

šich webových stránkách www.zsbouzov.cz, kte-
ré jsou stále plné aktuálních informací o životě 
školy.

Krásné podzimní dny přeje za děti, žáky a za-
městnance Mgr. Andrea Řezníčková, ředitelka



SNK Patrioti pro Bouzovsko
Zdravíme naše občany, přátelé a sousedy,

volby proběhly a výsledky jsou známy. Účast u voleb 
byla 62,39 % a to je moc pěkné. Tímto bychom vám 
chtěli poděkovat za vaše hlasy i podporu. Díky vám 
jsme získali dvě místa v zastupitelstvu obce Bouzov. 
Což nám dává jasnou zpětnou vazbu pokračovat v na-
šem úsilí, které jsme prezentovali v srpnovém čísle 
Bouzovských novin. Čelili jsme i kritice, ale tak to ve 
volbách chodí. Věříme, že časem bude na nás pohled 
pozitivnější.

Slíbili jsme vám také zhodnocení odpovědí našich 
dotazníků, které jste mohli obdržet osobně, v poš-
tovní schránce nebo jste ho mohli vyplnit na naší FB 
stránce. Většina z nich obsahovala pro nás zajímavé 
podněty. Je vidět, že písemná forma je pro mnohé 
jednodušší cesta komunikace. Co jste nám odpově-
děli se mnohdy opakovalo a níže je uvedeno malé shr- 
nutí:

1. Co je priorita pro vás v obci?
bezpečné cesty (rychlost v obcích), fungující vodovod, 
kanalizace, více kulturních akcí, dostupnost veřejné do-
pravy, podpora mladých občanů v bydlení, dobré vzta-
hy mezi sousedy, podpora organizací, fungující internet 
(Kozov), pořádek v obci, oprava mostů.

2. S čím jste spokojeni a co se vám líbí v obci (jaké-
koli)?
zájem o vlastní obec občanů, zachování přírody, úprava 
některých cest, obchody, hřiště, fungování spolků, klid, 
kulturní akce

3. Co byste změnili ve vaši obci?
vyšší zájem o ekologii, spolupráce zástupců obce s ob-
čany, prostory pro využívání kulturních akcí, vodovod, 
kanalizace, úprava chodníků (vozíčkáři, kočárky), hřiště 
nejsou uzpůsobené malým dětem, chybí jim tam napří-
klad kolotoč, malá houpačka, tunely, pokrytí signálu vo-
lání a internetu, víc stavebních parcel, sečení trávy – pří-
stup, hospodaření s finančními prostředky

4. Jaké téma byste chtěli otevírat?
obecní zaměstnanci, jak předejít častým poruchám vo-
dovodu, ekologii, vzdělávací a pracovní příležitosti zkva-
litnění Základní školy, jak udržet mladé občany v obci, 
doprava, služby – zásobování, oprava potoka Kozov, 
kanalizace, komunikace s občany, obecní topení/teplá 
voda Ještě jednou děkujeme, dále nám můžete posílat 
další podněty na facebook nebo na email:

patriotibouzovsko@gmail.com
Věříme, že zvolené zastupitelstvo najde společnou ces-
tu jak hospodařit a fungovat v obci tak, aby se nám tu 
žilo stále hezky.

Vážení přátelé,
dovolte nám poděkovat za důvěru, kterou jste nám v komunálních volbách dali. Dokázali jsme společně ob-

hájit dva mandáty v obecním zastupitelstvu, což při počtu kandidujících stran jistě není samozřejmostí. Je 

to pro nás znamením, že jste s naší prací spokojeni a máte v nás stabilní důvěru. Není to však zdaleka dů-

vod k usnutí na „vavřínech“. Je to pro nás závazek! Závazek ještě usilovněji pracovat pro Vás a naše krás-

né obce.

DĚKUJEME!

V obecním zastupitelstvu Vašimi hlasy budou Rudolf Knápek a Lubomír Macek ml.

Za MO KDU-ČSL Bouzov Lubomír Macek, předseda.



VolBy
mít bohatství, vliv na spoustu lidí, za mě jste jen du-
ševní vyprahlík, kterého je mně upřímně líto. To je asi 
všechno, co bych k tomu chtěl říct, všechno, co s tím 
můžu udělat.

Kdo je jaký, je jistě směs jakýchsi předpokladů, kte-
ré si neseme jako poselství z minulosti od našich před-
ků, v kombinaci s naší volbou. Jak s tou volbou nalo-
žíme je zcela na nás. Někdo má talent na něco, ale 
z nějakých důvodů to v sobě nechá zašlapat, zcela za-
dusit. Druhý žádný výjimečný talent nemá na nic, ale 
svým rozhodnutím, svojí volbou a velkou pílí ze sebe 
vyždímá zázrak. Těchto lidí si považuji o to více, pro-
tože to musí stát o hodně více úsilí a chtíče než u těch 
talentovaných.

Nedávné volby do místních zastupitelství jsou ta-
kovým odrazem naší společnosti. U nás, na malém 
rybníku, je to jiná káva než ve větších obcích, či měs-
tech. Tady řešíme naše relativně malé trable, za rela-
tivně menší rozpočty. Princip je ale všude stejný. Na 
každý nápad musí být nějaký přiměřený kapitál, ten 
když není, tak nápad může být jen pouhým snem. Bu-
du-li tvrdohlavě chtít sen změnit ve skutečnost, tak 
tomu se říká populismus. V dnešní době oblíbená lí-
bivá politika, pevně zakotvená u našich lidí.  Jestli-že 
si peníze seženu ne úplně seriózní cestou, tak to vět-
šinou přináší spíše problémy. Prostě na co nemám, 
tak o tom můžu jen snít. Také všude platí staré dob-
ré heslo „Mnoho myslivců, zajícova smrt.“ Pro méně 
chápavé „Mnoho rozličných nápadů jak co udělat, 
znamená, že se to neudělá nikdy.“ Kdo má dobrý ná-
pad a je touha ho zrealizovat, není od věci, když za-
stupitelstvo obce většinovým názorem věc podpoří. 
Nebo když to bude úplně mimo realitu, tak se shodne 
že ne. Psychostav nastává, když patnáct lidí má pat-
náct názorů. Za mě je ideální stav, když občas vyplu-
je od někoho dobrý nápad, a zbytek jako nosiči vody 
ho podpoří zrealizovat. Na malém rybníku postačuje 
jeden moudrý a zbytek jsou nosiči vody. Když jsem se 
nechal vepsat na letošní seznam volebních kandidá-
tů, neměl jsem z toho úplně blažený pocit. Předsta-
va, že bych třeba uspěl a byl jedním z nosičů vody, 
byla pro mě hodně svazující. Jistě bych si asi musel 
trochu přeorganizovat život a to se dobrovolně niko-
mu moc nechce. Když se ale pro něco rozhodnu, tak 
následky svého rozhodnutí beru vždycky vážně. Tím 
bych chtěl ještě závěrem poděkovat vám, co mi věno-
vali křížek a tím mi vyslovili důvěru. Děkuji.

Ať už jste smýšlením jakýmkoliv, jistě je nejen pro 
vás, ale i pro společnost a vaše potomky dobré jít pří-
kladem. Nejhorší řešení je pasivita. Když můžu svým 
hlasem podpořit směr, kterým by se společnost moh-
la ubírat, je jistě naší povinností se účastnit. Jako 
protipól je aktivita natažených rukou pro podporu 
a všemožné výhody od státu a ještě to drze nazývat 
povinností. Všichni máme možnost volby a je dobré 
to brát jako povinnost. Protože tohle z našeho mra-
venčího pohledu povinnost opravdu naštěstí je. Kdo 
má pocit, že mě ještě moc nezná, těm chci tady říci, 
že nejsem populista, ani jím nikdy nebudu. 
 Opatrujte se

 Michal Mayer

Není dnes asi lepšího názvu, ani tématu, než jsou 
volby. Kdo je nespokojen se situací ve které se na-
chází, nebo je i výjimečně spokojen a má pocit že se 
musí o svoji spokojenost podělit s ostatními, vyrazí 
ve správný čas k volbám. Za mě je to malá povinnost, 
nejen vůči -sobě, ale i k ostatním, i když je mi jasné, 
že slovo povinnost v mnoha lidech nahání husí kůži. 
Mám-li být upřímný, mě slůvko povinnost taky moc 
nevoní. Česká nátura, když slyší slovo povinnost, má 
tendenci dělat vše jinak, protože je to jakýsi zaběh-
nutý zlozvyk, takové to konstatování, že nám nikdo 
přece nemá co radit, protože my přeci víme nejlépe 
co dělat.

Možná se proto v době pandemie covidu vyrojilo 
spoustu lidových odborníků a popíračů. Někdy až leg-
rační argumenty na sebe nabalovaly zástupy obdivo-
vatelů, kteří vytvořili kult lidí, kteří žili v přesvědčení, 
že je to vše spiknutí, možná i z jiné civilizace. Ano, chá-
pu, nosit povinně roušku či respirátor je otrava a až 
na pár exotů to asi neuspokojovalo nikoho. Taky ne-
rad pluji s davem, ale respektovat něco, co by se mělo 
nebo dokonce musí, s tím jistě problém nemám. I jako 
ctitel bosé chůze bych si rozmyslel návštěvu Národ-
ního divadla či pozvání na ples v opeře bosý. Tam je 
oděv včetně bot jasně daná povinnost a nikdo vám ji-
nou alternativu nenabízí. Ano, jinou alternativou je, 
nemusíte tam chodit vůbec. Vir se vás ale ptát nebu-
de, tak to jen pro úplnost sdělení. 

V předjaří letošního roku, kdy rozpínavý Rus se 
rozhodl podmanit si Ukrajinu, tak k popíračům pan-
demie ovidu, přibyli ještě odborníci na mezinárodní 
právo, válečné konflikty, historii atp. Normální je SVO-
BODA, olíznutá láskou, pocukrovaná tolerancí, nama-
zaná úctou k druhému, jako k sobě samému. Z mého 
pohledu je to většinový názor nás všech, ale protože je 
to taková povinnost si to myslet, není pochyb o tom, 
že zase vznikne skupina lidí, kteří budou hlásat úplný 
opak. „Vše zlo pochází ze západní Evropy, podporova-
né USA.“ Tvrdí mi s velkým zaujetím člověk, narvaný 
v Leviskách 501, v uších iPody a v ruce svírající jeho 
největší milenku Aple 13 plus. Na nohách jistě nemá 
válenky…

Obdiv roztaživému, neomalenému Rusku, se kte-
rým jsme jako národ měli vždycky více zkušeností spí-
še děsivých, to mi hlava nebere. S hodně velkou dáv-
kou velkorysosti se snažím pochopit, že je to každého 
svobodná volba, ale i tak tomu nerozumím. Je to po-
dobné, jako když staré rodiče, co vám dali život, na 
sklonku jejich života, když už jsou vám na obtíž, šoup-
nete do starobince.

Svého času, není to zase tak dlouho, jsem měl 
taky docela punkový pohled na svět. Všechno co se 
tomu vymykalo, bylo špatně, nepřípustné. Každá 
doba přináší své jinakosti, svoje životní vzory, ideá-
ly, rozmanité možnosti, které se snažíme aplikovat 
do svých životů. Někdo s větším, jiný s menším úspě-
chem. Časem se u valné většiny všechno tohle rozply-
ne jako pára nad hrncem. Je ale dobré i v tom pun-
kovém opojení myslet rozumem, že nic kromě lásky 
a úcty k druhému nemáme. Když jste buran podporu-
jící zlo, nenávist, do toho ještě xenofob a rasista, tak 
vám jako člověku nepomůže vůbec nic. I když budete 



Jedná se o dům č.p. 21/22 v Podolí, parc. č. 1, 2/1 
sídlo bývalého podolského panství.

Jednopatrový dům tvaru písmene L, krytý vysokou  
valbovou střechou. V hlavním průčelí jsou osazeny tři 
pískovcové erby provázeny iniciálami nositelů a leto-
počtu 1740.

Z původního členění fasád je zachována pouze pro-
filová korunní římsa. K obytné budově přiléhá ve dvo-
ře přízemní část objektu vystavěná na obdélníkovém 
půdorysu. V hospodářském objektu jsou zachovány 
valené klenby na masivních středových pilířích. V já-
dru renesanční tvrz, zmiňovaná v roce 1618 prošla vý-
znamnou přestavbou. 

První zmínka známá o tvrzi v Podolí je v roce 1349. 
Jak vypadala před tímto rokem zůstane nejasné, to 
panství podolské. Byly v něm dva lány, v Obectově 
půl lánu a v Doubravici jedna čtvrtina lánu. Tímto 
majetkem vládla Zbyňka a její dcera Jitka. Ze které-
ho rodu pocházely a jak k tomu majetku přišly není 
úplně jasné. 

V Ottově naučném slovníku se uvádí na str. 844 do-
slovně: „Vdova Zbyňka ze Štrálku – Švábenská drže-
la dvě popluží do roku 1349. Držela ves Lukou a zbo-
ží u Bouzova. Též i Podolí a zboží kolem i s poplužním 
dvorem, jak je uvedeno v prodejní listině Janu Wil-
demberkovi v roce 1349“.

Z toho vyplývá, že by mohly pocházet z rodu Švá-
benských v kupní smlouvě o vsi v Luké. Není ale uve-
deno po kom je Zbyňka vdova a kdo byl její manžel. 
Jestli Zbyňka s Jitkou bydlely v Podolí, ani kam se po 
prodeji majetku odstěhovaly nevíme. 

Podle starých archiválií bylo Podolí samostatným 
panstvím, podíváme-li se do Olomouckých zemských 
desek, tak zde najdeme zápis 1/1349, kde se uvádí: 
„Pan Jan z Búzova oznamuje, že koupil od Zbyňky 
a její dcery Jitky za padesát pět hřiven dva lány v Po-
dolí a desetinu hor směřující k Bouzovu a Kozově půl 
lánu a v Obectově půl lánu a čtvrtinu lánu v Doubra-
vicích“.

V případě uváděného horstva se jedná o kopec Vrš-
ky mezi Podolím a Bouzovem. Tak se panství podol-
ské dostává pod panství bouzovské. V této době před 
polovinou 14. století se snažil nový rod Wildemberků 
zaokrouhlit svůj majetek a v první řadě je to Podolí 
a okolní vesnice. Tímto kupem se Podolí dostává na 
200 let pod panství bouzovské. 

Po smrti Prokopa Podstatského z Prusínovic byl ma-
jetek rozdělen mezi jeho tři syny Dětřicha, Jindřicha 
a nejmladšího Václava, který dostal polovinu bouzov-

Tvrz a panský dvůr Podolského panství
ska a spodní polovici 
Bouzova včetně Podolí, 
kde Václav na Tvrzi síd-
lil v roce 1560.

Podolí se však dlou-
ho netěšilo jako sídlo 
majitele panství, poně-
vadž Václav zemřel asi 
v roce 1564. Zůstala po 
něm vdova a nedospě-
lá dcera. 

Pozůstalost převzal 
jeho nejstarší bratr Dě-
třich, ten ale neměl 
o majetek zájem a brzy 
prodal dolní Bouzov 
s Podolí Erazimu Weizingerovi z Weizingu na Vilémo-
vě. Podolí v té době stouplo na ceně. Byla tam tvrz se 
Dvorem a je blízko Bouzova. Tím se stalo, že Podolí 
bylo po čtyřech letech samostatnosti opět připojeno 
k panství bouzovskému, ač ostatní majetek Václavův 
byl rozprodán i s polovinou městečka Bouzova.

V roce 1583 kupuje okolní obce Bouzova včetně Po-
dolí Petr Naxera z Chotějovic, který však hned v tomto 
roce prodává majetek Janu Pergerovi z Perku. V zápi-
se o prodeji se píše: „Ves Podolí s Tvrzí a Dvorem v tej 
vsi ležícím, rolími a loukami k témuž dvoru náležitej-
mi atd...“

V této době měla ještě Tvrz svoji důležitost. Poma-
lu se však Dvůr s Tvrzí spojil a v dalším zápise po-
čátkem příštích staletí je již uváděn jen Dvůr. V roce 
1617 kupuje část panství s Podolím Bedřich z Oppe-
nrsdorfu. V kupní smlouvě je uvedeno Podolí s pří-
vlastkem „Mohutné a dědina zámožná“. Dvůr měl 
150 jiter půdy, tj. 92 hektarů. V roce 1618 je v Podolí 
uváděn panský lihovar, panská hospoda a panská ko-
várna. V roce 1695 je v Podolí uváděn panský rybník 
s chovem kaprů. 

V roce 1696 kupuje bouzovské panství Řád němec-
kých rytířů. Z této doby máme na průčelí tvrze umístě-
ny tři pískovcové erby datované letopočtem 1740, kte-
ré patří nositelům Řádu německých rytířů, toho času 
vlastníkům panství.
– Větší uprostřed nahoře – Klement August, falckra-

bě rýnský a vévoda bavorský, řádový velmistr 1732–
1761

– Menší vlevo – František Zikmund Bedřich ze Satzen-
steinu, bruntálský místodržící od r. 1731.

– Menší vpravo – Rudolf von Werdenstein, svobodný 
pán, řádový kontur.

V tomto období je uváděn Dvůr a statek, kde úřado-
val šafář a dráb. 

V polovině 18. století dochází na panství k reorga-
nizaci dvorů a Podolí zůstává nadále jako Dvůr, kde 
byly chovány krávy.

V roce 1890 jsou ve Dvoře a statku uváděni násle-
dující zaměstnanci a nájemníci nebo podnájemníci 
panství:

Josef Navrátil – šafář se svojí rodinou, nájemní-
ci Jan Hloušek s rodinou, podnájemník František Za-
tloukal s rodinou, Eduard Rotter – dráb, Františka 
Rottrová – vedoucí statku.

Služební: František Nebor, František Kučera, Alois 
Sedláček, Marie Matýnková, Emilie Kohoutková, Josef 
Zontek s rodinou. Podolí – tvrz původní foto

Dům č. p. 21 – Podolí tvrz



Podolí – tvrz před rekonstrukci

Podolí – tvrz



V roce 1851 je František Nebor uváděn jako  hlí-
dač ve Dvoře, 1886 Antonín Kopřiva – kovářský mistr 
v panské kovárně, v roce 1900 Adolf Pospíšil – polní 
hlídač, 1922 Adolf Skop – nadšafář ve statku. V roce 
1922 má Dvůr 92 hektarů pozemků. 

V říjnu 1923 byly pozemky podolského Dvora za-
brány Pozemkovým úřadem a 58,5 ha půdy bylo roz-
děleno 46 drobným zemědělcům. Rovněž budovy Tvr-
ze a Dvora byly rozprodány.

Tvrz, obytné stavení a chlév po levé straně a před-
ní stodola byly prodány panu Adolfu Nevrlému, trhovci 
z Podolí. Chlévy po pravé straně byly prodány panu Hyn-
kovi Pospíšilovi, zedníkovi z Podolí, který vpředu stave-
ní upravil na obytné a zbytek upravil pro hospodářství, 
stodolu a chlév. Zadní pravá stodola byla prodána Bo-
řivoji Kolářovi, zadní levá stodola byla prodána Adolfu 
Veiserovi, zedníkovi z Podolí, který zde zbudoval obytný 
dům. Nádvoří musí být rozděleno zídkou. 

Adolf Nevrlý provedl na přístavku budovy u silnice 
odstranění střechy  a část odboural a provedl vyhlídku 
opatřenou trubkovým oplocením. 

Po založení JZD v Podolí v roce 1956 byly budovy 
A. Nevrlého vyvlastněny a využívány pro potřeby JZD. 
V přední části budovy od silnice v přízemí byl umístěn 
kladívkový šrotovník na obilí pro dobytek. V horním pa-
tře byla zřízena sýpka – sklad obilí. Ve chlévě byly  umís-
těny krávy, později telata. Střecha chléva byla překry-
ta vlnitým eternitem. 30. června 1965 v noci vypukl ve 
skladě JZD ve Dvoře, bývalé Tvrzi požár, který ohrožo-
val dům Ad. Veisera a H. Pospíšila, nebezpečí bylo pro-
to, že foukal vítr směrem na tyto domy. Okamžitý zásah 
hasičů z Podolí a další pomoci dvou hasičských ciste-
ren z Olomouce byl požár uhašen. Utrpěl interiér obyt-
né části a rovněž venkovní vzhled nevypadal dobře. Po 
opuštění objektu JZD celý objekt chátral, poněvadž 
pan Nevrlý nebyl schopen nákladnou opravu provést. 

V roce 2016 je objekt prodán včetně chlévů sou-
časným vlastníkům, kteří kompletně bývalou tvrz zre-
konstruovali, provedli obnovu venkovních omítek 
a restauraci dvorové části, včetně chléva. Vše bylo 
provedeno dle dobových fotografií získaných z hradu 
Bouzov. Založili zde Farmu Mirin (www.farmamirin.cz),  
kde jsou chovány čistokrevné anglonubijské a mohé-
rové kozy a ovce vřesové, dále drobné zvířectvo jako 
slepice faverolky lososovité a králíci kastorexi. Jde 
o velice kvalitní chovný materiál, který získává na vý-
stavách ocenění, o čemž dokazují diplomy a poháry 
umístěné v pracovně ve velkém počtu. 

Tato historická Tvrz a Dvůr tak je zachráněn před 
zkázou a mnozí návštěvníci si ji rádi prohlédnou. 

Tímto příspěvkem chci vzpomenout na málo zná-
mou historickou památku, která tvořila i v době poz-
dější významnou část bouzovského panství.

Jiří Ženožička

Podolí tvrz
Současní majitelé tvrze s mohérovým kozlem

Mirin Bert – šampión kozel 2021

Cedule Farma Mirin Podolí tvrz

Mirin Roger
– Pan Beran roku 2021

Podolí tvrz

PRoNÁJEM PoZEMKŮ

Hledám do pronájmu louky, pole. Výpověď u stávajícího pronajímatele vyřídím za Vás,
nevadí i delší výpovědní lhůta. Na pozemcích bude řádně hospodařeno.

Nájemné 4–5000 Kč / ha, možnost dalších služeb.

Více informací na:
Lukáš Zapletal, Hvozdečko 15, Bouzov, Tel.: 734 107 175

E-mail: farma.hvozdecko@seznam.cz   web: https://farma-hvozdecko.webnode.cz



STříPKy  VoJENSKé

SlUžBy

Každý voják v jakékoliv armádě má vždy nějaké 
služby. Mě postihly u bojového útvaru především služ-
by na ošetřovně, jednou v autoparku a těsně před od-
chodem do civilu tzv. lítačka. Skládala se většinou ze 
tří vojáků označených páskou, která především dohlí-
žela na chování vojáků na veřejnosti a kontrolovala, 
zda vojáci nejsou na černo na vycházce. Mnohdy mu-
sela zasahovat při porušování zásad chování vojínů 
na veřejnosti.

Jak jsem zmiňoval, většina mých služeb se odehrá-
vala na ošetřovně. Zahájení se konalo vždy v 15 ho-
din při tzv. rozdílení služeb. Na nádvoří se museli sejít 
všechny služby, které následujících 24 hodin zajišťovaly 
chod v kasárnách. Většinou to byly stráže k ochraně ob-
jektů, dozorčí rot, autoparku, ošetřovny, kuchyně,atd. 
Dozorčí útvaru z řad důstojníků prováděl přezkušová-
ní znalostí služeb, ustrojenosti a další mnohé nesmysl-
nosti. K dozorčímu ošetřovny většinou neměli připomí-
nek, poněvadž tato služba jim byla na hony vzdálena. 
Po rozdílení se odebraly služby na stanovené místo, 
kde od předchozí služby ji převzaly a písemně stvrdily 
převzetí služby na následujících 24 hodin. Během služ-
by se mohly se svým pomocníkem v noci vystřídat ve 
4 hodinovém spánku. Služba dozorčího ošetřovny byla 
jedna z nejlepších,  zvláště když na lůžkovém oddělení 
neležel žádný pacient a nebylo jej třeba budit na braní 
léků v předepsaných časech. To si pak pomocník ule-
hl na postel v místnosti dozorčího a dozorčí si připravil 
poleženíčko z křesel na ošetřovně. Museli být akorát os-
tražití, aby neprošvihli telefonát. Někdy si dozorčí útva-
ru takto prověřoval bdělost dozorčích. Někdy přišel 
na osobní kontrolu, ale než se dotloukl, služba už byla 
„bdělá“, poněvadž ošetřovna byla zevnitř uzamčena. To 
byla nejobtížnější část služby – nebýt nachytán. Ráno 
po příchodu hlavního lékaře mu bylo předáno hlášení 
povětšinou typu: „Během mé služby se nic mimořádné-
ho nestalo“. Jednou se tedy, ale dělo. Nebylo to v noci, 
ale odpoledne po převzetí služby, kdy už na ošetřovně 
nebyl  nikdo z lékařů. Byl to takový frmol, z kterého se 
mi až hlava točila. Během chvilky tři mimořádné přípa-
dy, které mohly dopadnout velmi špatně. 

Při chodu útvaru je mnoho jednotek, které nejsou 
přímo bojové, ale zajišťují jejich chod. A mezi ně pa-
tří i tzv. Rota týlového zabezpečení (RTZ). Která tedy 
zajišťuje vše, co je potřebné k zdárnému chodu bojo-
vých jednotek. A mezi nimi jsou i vojáci, kteří mají na 
starosti zajišťování vozidel útvaru pohonnými hmota-
mi. Sloužili tam kluci, kteří byli vyškoleni zvláště v pra-
vidlech bezpečnosti  práce s těmito hmotami, přede-
vším benzínem a naftou. Není třeba zdůrazňovat, že 
se při tom dosti často umažou. Jeden z nich byl velmi 
čistotný a tak se rozhodl svou umazanou maskáčovou 
bundu vyprat v benzínu. A protože věděl jak je nebez-
pečný benzín a výpary z něj, dal svou bundu pořádně 
vysušit a vyvětrat na slunci. Když už se mu zdálo, že je 
vše v pořádku, blůzu si oblékl a nepředloženě se poch-
lubil kamarádovi, jak má pěknou uniformu a jak toho 
dosáhl, že benzín je úplně pryč. Ten se slovy: „Ukaž, 
vyzkoušíme to.“ Zapálil zapalovač a přiložil jej vypra-
né blůze. To však neměl dělat, zbytky benzínu se na 

rozehřátém těle vojína začaly vypařovat a okamžitě 
se vznítily. Kluk zpanikařil a místo, aby blůzu ze sebe  
strhl, naopak začal utíkat a oheň se ještě více rozhořel. 
Jediné štěstí, že kousek od místa události se nacházel 
praporčík středního věku, který neváhal, se sebe se-
rval mantl (dlouhý zimní kabát, tzv kopřivák). Hodil jej 
na hořícího, pak jej povalil na zem a oheň na něm uha-
sil. Přesto oheň způsobil vojáčkovi popáleniny 1. a 2. 
stupně. Neprodleně byl dopraven na ošetřovnu, kde 
už se nikdo z lékařů nenacházel. Bylo to na dozor-
čím. Popáleniny jsme pokryli vrstvou sterilních obva-
zů a sanitkou poslali do Ústřední vojenské nemocnice 
Praze- Střešovicích. Sotva jsme zvládli tuto situaci, vo-
lali z cvičáku u Benešova, že nám vezou 2 nováčky -– 
bažanty, kteří na cvičišti zkolabovali. Přivezli je téměř 
v bezvědomí, stěžovali si na bolest na prsou, která jim 
vystřelovala do zad. Co s nimi ? – naše možnosti byly 
velmi omezené. Sanitku už jsme neměli, museli jsme 
vyžádat mimořádný výjezd druhé sanitky též do praž-
ské nemocnice. Sotva to bylo zařízeno, volala Okres-
ní vojenská správa, že několika jejich důstojníkům 
se udělalo nevolno a že někteří mají dokonce dvoji-
té vidění. A protože jsme z vlastní zkušenosti věděli, 
jak důstojníci ve velkém konzumují alkohol, hned mě 
napadlo, že by to snad mohl být metylalkohol a s tím 
není žádná legrace. Rychle do nemocnice, a protože 
to byli vojáci, do té vojenské v Praze.  Ale jak? Sanitky 
už nebyly a hlavně řidiči, kteří už měli po službě a byli 
i na vycházce. Doporučili jsme OVS, ať si zajistí co nej-
rychlejší odvoz do Prahy. Tyto tři případy se snad ode-
hrály během půlhodiny. A co čert nechtěl, zakrátko 
se ozval samotný velitel útvaru a strohým hlasem vy-
žadoval hlášení o tom, co se stalo, a proč byla vyžá-
dána druhá sanitka. Hlavně chtěl doložení časů jed-
notlivých případů, a jak jsem je řešil. Časový postup 
jsem nebyl schopen splnit, poněvadž jsem řešil přípa-
dy a nesledoval jsem hodinky a ani si nedělal písemný 
zápis. Zpočátku byl velmi nepříjemný, ale posléze po-
chopil, že jsem dělal to, co bylo nezbytné, a dokonce 
mně (což nemíval vůbec ve zvyku) něco řekl, co vypa-
dalo jako poděkování. 

A teď něco k pozadí případů 2 a 3. Zkolabovaní no-
váčci. Jak jsem v předcházejícím článku psal o šlen-

Foto – archív autora
(u kuchyně Táborských kasáren, duben 1970)



driánu při odvodech a zjišťování zdravotního stavu od-
vedenců. Tak jsem později při administrativní práci 
přehodnocování zdravotní klasifikace vojáků zjistil, že 
mnozí vojáci neměli být vůbec odvedeni na vojenskou 
službu. Diagnóza přímo zakazovala jejich odvod. Ale 
někteří lékaři aby stanovili směrné číslo, které dosta-
li, toto nerespektovali a mladíky poslali sloužit. Možná 
nám to připomíná scénu z filmu o Josefu Švejkovi, kdy 
lékař konstatuje, že všichni jsou simulanti a on je vy-
léčí hladem, chininem a klystýrem. Nováčci dostali na 
cvičáku pořádně zabrat a mohly to být jejich poslední 
chvíle. Po důkladném vyšetření ve Vojenské nemocni-
ci byli odesláni definitivně do civilu.

Případ důstojníků z benešovské Okresní vojenské 
správy. Opravdu se jednalo o otravu metylalkoholem 
a všichni přežili. Jestli měli nějaké další následky, to 
jsem se už nedověděl. Ale jak k tomu došlo, to nám 
prozradil hlavní lékař. Jeden z důstojníků dostal od 
někoho lahev tvrdého alkoholu a přinesl jej na něja-
kou oslavu (oni si vždy našli nějaký důvod pro slavení) 
a v práci popili … a pak tam byly takové následky. 

Služba v autoparku.
Poněvadž se v jednom termínu nedostávalo absol-

ventů pro službu v autoparku a tak tam poslali „od-
borníka“ z ošetřovny. Zajímavé bylo, že při přebírání 
služby v knize chyběly 4 uložené tanky. Bylo to divné, 
protože žádné tanky nevyjely, nebyly ani v opravě, ale 
chyběly. Bylo to dáno do zápisu. A protože jsem se nu-
dil, tak jsem se vrhl do kontroly čísílek a nakonec tam 
bylo uloženo o 11 tanků víc. To už nám úplně vrtalo 
hlavou, tak jsme si dali práci, vše fyzicky zkontrolovali 
a ono to tak opravdu bylo. Jak to bývá, při předávání 
se vše opisovalo, nějaký pohyb tam byl, někdo z přiby-
lých udělal ubylé… a z mnoha dalších chyb byl pěkný 
zmatek. Tak to tehdy před lety chodilo v socialistické 
armádě. Určitě každý, kdo v té době sloužil, měl jistě 
nějaký podobný zážitek.

Důstojníci
Název důstojník vzniklo od staročeského slova do-

státi – vydržet, bát hoden, zasloužit si. V lidské mysli je 
tedy důstojný člověk, který vydržel tolik, že si zasloužil 
být hoden místa důstojníka. Důstojníkům se také lido-
vě říká oficíři. Oficírem je tedy člověk zastávající úřad. 
Z latinského slova officeum – služba, úřad, povinnost. 
Tolik krátce k významu slova důstojník, s kterými se 
setkáváme u všech uniformovaných složek. 

A jak to bylo s důstojníky Československé armády, 
která vznikla až po 1. svět. válce? Z velké části to byli 
bývalí důstojníci R – U armády české, slovenské národ-
nosti, ve velmi omezené míře národnosti jiné. Po pří-
chodu čs. legií do vlasti  většinu nejdůležitějších po-
stavení v armádě získali velitelé jednotlivých jednotek 
z Ruska, Itálie a Francie. V průběhu let do roku 1939 
si armáda vychovávala vlastní důstojníky ve vlastních 
školách (nižší – Vojenská akademie v Hranicích, vyšší 
– Vojenská válečná škola v Praze a též na spojeneckých 
válečných školách, především ve Francii). Za 2. světové 
války se velké množství důstojníků zapojilo do odbojo-
vé činnosti jak doma, tak v zahraničí. Tito měli být zá-
kladem důstojnického sboru poválečné armády. Jenže 
v té době již začíná komunistické ovlivňování složení 
velitelského sboru. Mnohdy nezáleží na schopnostech, 

zásluhách, ale především na stranické knížce. A ten-
to trend se hlavně projevil po převzetí moci komunis-
ty v roce 1948. Většina důstojnického sboru z války (zá-
padu i východu) byla propuštěna a mohli tam byt jen 
ti, kteří byli plně loajální s novou mocí. Vlastenci s vá-
lečnými zkušenostmi museli být nahrazeni. A strana to 
řeší jednoduchým způsobem – náborem mezi dělnic-
kými kádry, které neměly ani ponětí o nějakém velení 
a také stranickým příkazem. Podle toho také vypadala 
úroveň ČSLA (Československé lidové armády). 

A s takovými důstojníky jsem se setkal na vedou-
cích velitelských místech bojového útvaru motostřel-
ců (pěšáků, bígošů). Tedy u takového útvaru, který měl 
v případné válce být potravou pro nepřátelská děla 
(kanónenfutr). Tito starší důstojníci za téměř dvaceti-
letou službu dosáhli poměrně dosti vysokých hodnos-
tí (od majora po plukovníka – vyšší důstojníci). Bylo 
zajímavé pozorovat vzájemné vztahy mezi nimi. Muse-
li mezi sebou dodržovat podřízenost, ale jinak z jejich 
jednání bylo vidět vzájemnou averzi, pocity ublíženos-
ti (zvláště při povyšování) a především špatně skrýva-
ná radost při neúspěchu jiného. Dělali si navzájem na 
veřejnost skrývané naschvály. Jediné co je dokázalo 
stmelit byl společně, (řekl bych vypitý), ale on to byl vy-
chlastaný alkohol večer na cvičeních mimo posádku.  
Jak oni těžce nesli, když se velitelem útvaru stal mlad-
ší major a oni starší dědkové podplukovníci se museli 
jako školáci hlásit a hlavně poslouchat. To jsem sám 
na vlastní oči viděl, kdy jsem na cvičení v Boleticích 
byl pozván na štáb praporu, kde se zrovna v té době 
nacházel zmiňovaný velitel pluku. Asi tam bylo nějaké 
„prcání“ (slang. vojen. výraz pro rázné vytýkání chyb). 
A já když jsem chtěl promluvit se svým přímým nadří-
zeným velitelem praporu, musel jsem o to předpisově 
požádat  velitele útvaru formulkou: „Soudruhu majo-
re, dovolte mi promluvit se soudruhem podplukovní-
kem.“ V podplukovníkových očích jsem viděl tu zlobu, 
kdy před svobodníkem je jeho hodnost takto zneuctě-
na. Jak jsem říkal, mezi důstojníky byly nepěkné vzta-
hy. Zvláště ti neschopní, ale hodnostně či velitelsky 
vyšší dělali těm ostatním ze života peklo. A vůbec na 
tom byli nejhůř mladí poručíci, kteří přišli k útvaru po 
vyřazení ze škol, z velké části vysokých. Ti byli na uni-
formách označeni kosodélníky, které ti staří závistiv-
ci nazývali pí…i. Nebylo divu, že dost těchto dalo by 
se říci schopných důstojníků, žádalo o odchod do ci-
vilu. Mělo to však velké úskalí- uhradit náklady na vo-
jenské vzdělání. Nemohu však tvrdit, že všichni důstoj-
níci byli stejného ražení. Zajímavé bylo, že ti schopni, 
k podřízeným slušní, ale jinak nároční, měli nejlepší 
výsledky. Ale ono se jim to vracelo ne ve formě povy-



šování, odměn, ale další šikanou. To byl případ velite-
le naší roty, ke kterému jsem byl přidělen. Vždy se jen 
hledalo, aby se něco našlo, třeba i nějaká prkotinka, 
která se u jiných přehlížela. A takovýchto lidí se armá-
da po prověrkách v roce 1970 zbavila, a nebo sami ra-
ději odešli do civilu.

Uvedu vám několik případů s našimi vyššími dů-
stojníky. U našeho praporu jich bylo několik. Zvláš-
tě zajímavá figurka, velmi mstivá, byl náčelník štábu. 
Starší absíci mi vyprávěli příhodu s ním, která jej úplně 
charakterizovala. V civilu byl kdysi pasákem dobytka. 
V době topné sezóny se vždy po večerce musel oheň 
v kamnech na pokojích uhasit (došlo i otravě oxidem 
uhelnatým). Je však pravda, že se to nedodržovalo. 
A tohle nařízení měli kontrovat dozorčí roty. Jednou 
měl náš náčelník službu dozorčího útvaru a přišel toto 
nařízení prověřit. S rozsvícenou baterkou šel k rozžha-
veným kamnům, otevřel dvířka, posvítil dovnitř a když 
zjistil, že v kamnech není žhavo, odešel.

Tihle důstojníci vůbec neměli rádi, ba byli přímo 
alergičtí na absolventy, v civilu středo nebo vysoko-
školáky. Zvláště při nějaké chybě je shazovali před 
podřízenými vojáky. Vůbec jim nevadilo, že porušují 
vojenské předpisy. Zvláště dobře si pamatuji příhody 
na cvičení mimo posádku. Většinou se jezdilo na Šu-
mavu do Boletic. Tam to naši důstojníci znali jako své 
boty, protože tak byli každý rok nejméně dvakrát. Naši 
absíci tam byli poprvé a tak se zákonitě dopouštěli 
nějakých chyb. A tu bylo na hlas slyšet: „Ti absíci jsou 
úplní volové, jsou naprosto neschopní, a to jsou vyso-
ko(středo)školáci.“ To především zdůrazňovali. Jed-
nou však došlo i na ty naše vyšší důstojníky. V lednu 
1970 jsme byli odesláni na cvičení, kde naši důstojníci 
nikdy nebyli a to na Doupov, místa kolem vylidněného 
městečka Hradiště. Když jsme vyjeli (my se zdravotnic-
kým haklem se vyhrabali) na nějakou náhorní plošinu, 
naše velitelstvo nevědělo kudy dál. Tedy vytáhli mapy, 
rozložili je na obrněný transportér a jako správní veli-
telé pomocí buzoly mapu zorientovali a pak určili, kte-
rým směrem se máme vydat. A to byl pěkný průšvih. 
My jsme na připravenou sovětskou jednotku zaútočili 
z jiného směru, než bylo určeno. Ono buzola a železo 
se nemají rádi – to už ví i děti na Základní škole. No 

muselo to mít nějakou dohru, protože naše načalstvo 
chodilo dlouho jak po výprasku. 

Samostatnou dlouhou kapitolou by byla strava na 
ZVS. Už jen výběr kuchařů byla kapitola sama pro sebe. 
Ze všech kuchařů k tomu měl nejblíže jen jeden, skoro-
absolvent hotelové školy. Většinou byli kuchaři ti, kteří 
nemohli sloužit se zbraní buď ze zdravotních důvodů, 
nebo k tomu nebyli vůbec schopni. Jejich velitelem byl 
zástupce velitele pro týl major “Černá jahoda“. Byla to 
svérázná postavička, která se velmi ráda vztekala. Byla 
pověstná tím, že rozdupala několik vlastních brigadý-
rek. Toho jsem byl svědkem, když vojáci odmítali jíst 
nějaký nepodařený oběd. Přijel udělat pořádek, ale nic 
nezmohl a tak ve zlosti strhl z hlavy brigadýrku a před 
vojáky ji rozdupal. Ve svém rezortu musel mít asi znač-
ný nepořádek. Když jsme v srpnu 1969 byli u Uhříněvsi, 
dostali jsme ke svačině každý menší plechovku játrové 
paštiky. Zvláštní bylo, že na víčkách bylo vidět úder kla-
dívkem. Na to jsme byli už upozorňováni v Žilině, že ta-
kové věci se dějí. Když jsem to viděl, upozornil jsem na 
to kuchaře a kolem stojící kamarády. Někteří mých rad 
použili, paštiku si buď nevzali, nebo ji zahodili. Kuchaři 
si stěžovali, že nějaký absík bojkotuje jejich práci. Přile-
těl za mnou nějaký praporčík od nich a začal mi vyhro-
žovat. Po otázce, proč jsou víčka sklepnuta kladívkem 
a upozornění jaké následky by to mohlo mít, nakvaše-
ně odešel. Major “Černá jahoda“ tam tehdy nebyl. Ně-
kteří kluci, kteří si paštiku vzali, měli střevní potíže, 
někteří ne. Mohlo to mít však mnohem závažnější ná-
sledky. Jak to asi vzniklo? Ve skladu nedotknutelných 
zásob někdo zapomněl zkontrolovat dobu použitelnos-
ti konzerv, v nich proběhly nějaké změny.   Přišlo se na 
to pozdě a ono vyhodit tak velké množství konzerv, to 
by se dalo těžko zdůvodnit a asi by to zodpovědné stálo 
nějaké prachy. Tak se to dalo vojáčkům, oni mají přece 
dobré zažívání. Při setkávání se zmiňovaným majorem 
jsem na něm vídával, že mě má snad rád jak osinu ně-
kde a nejraději by mě nechal zavřít.  Ale neměl proč. 

Toto moje vzpomínání by mohlo dále pokračovat, 
ale i jen pár vzpomínek ukazuje, jak to vypadalo u na-
šeho útvaru.  Rozhovory s mými vrstevníky však potvr-
dily, že tak to chodilo nejen u nás.
Září 2022 Jaromír Fischer, Bouzov



Chceme Vás krátce informovat a pozvat na pěknou procház-
ku nad Bezděkov, kde jsme v neděli 9. října 2022 v odpoled-
ních hodinách byli přítomni žehnání malého obrázku s ikonou 
Panny Marie Láskyplné s Duchem svatým. Byl to krásný den 
a celá duchovní oslava byla požehnáním pro poutníky.

Poděkování za to nále-
ží nejen našemu panu fa-
ráři Metodějovi, ale také 
sluníčku, které nás hladilo 
a hřálo.

Nové Bezděkovské za-
stavení nejdete na kra-
ji lesa u staré a již nepou-
žívané cesty do Radnice. 
Uvidíte sami, jak krásný 
výhled do kraje se před 
Vámi otevře a jak je hezké 
se na chvíli zastavit a po-
děkovat.

PoZVÁNKA NA VÝlET

– malé duchovní zastavení – Bezděkov nad Třebůvkou

Žehnání obrázku 

DUŠIČKy
V BoUZoVSKé FARNoSTI

Úterý 1. 11. 2022 v 16:00 hod.

Pobožnost na hřbitově s výkro-
pem hrobů.

Středa 2. 11. 2022 v 18:00 hod.

Mše svatá ve hřbitovním kostele 
sv. Máří Magdaleny.

lAMPIoNoVÝ PRŮVoD

Všichni jste srdečně zváni na tradiční
„svatomartinský“ LAMPIONOVÝ  PRŮVOD,
který se bude konat
v pátek 11. listopadu na sv. Martina.
Vycházet budeme v 17:00 hodin.

Sraz je na parkovišti u hradu, společně si projdeme 
podzimní Taliánku a na cestu si posvítíme lampiony.

CíRKEVNí SIlVESTR
– KoNEC lITURGICKéHo RoKU
A ZAČÁTEK NoVéHo

Sobota 26. 11. 2022 – srdečně zveme všechny děti 
na církevní silvestr. Budeme soutěžit venku i na faře. 
Začátek ve 13:00 hod. Zakončení bude před rozsvíce-
ním adventního stromu na náměstí.

MŠE SVATÁ
V KAPlIČCE V KoZoVĚ

Sobota 3. 12. 2022 v 15.00 hod.
bude sloužena mše sv. v kapličce v Kozově.
Budou se světit “barborky”.
Přineste si s sebou třešňové větvičky, které vám na Vá-
noce rozkvetou…

SETKÁNí SE SVATÝM MIKUlÁŠEM

Farní úřad v Bouzově a Obecní úřad v Bouzově
zvou děti i rodiče na setkání 

se svatým MIKUlÁŠEM,
které se uskuteční

v neděli 4. 12. 2022

9:00 hod. mše svatá

9:50 hod. po mši sv. Mikulášská nadílka

tradičně v kostele sv. Gotharda na Bouzově.

Pro další aktuální informace sledujte:
www.farnost-bouzov.cz

nebo
www.facebook.com/FarnostBouzov.

Za bouzovskou farnost
Marcela Foltasová a Lubomír Macek ml.

ZPRÁVy Z BoUZoVSKé FARNoSTI



V   Ý   Z   V   A
bouzovských školních lavic, bychom se mohli se-
tkat v měsíci červnu 2023.

Tímto zároveň prosím laskavé čtenáře, kteří uve-
dené osoby znají, aby je upozornili na tuto výzvu.

Vyzyvatel: František Nosek
Patron: Josef Furo

Žádám všechny vážené spolužačky a spolužá-
ky ze ZDŠ Bouzov, kteří ukončili školní docházku 
v roce 1973, aby se laskavě ozvali na adresu:

vlk142@seznam.cz nebo mobil 734 781 932.
Vzhledem k době, kdy jsme se viděli naposle-

dy a nadcházejícímu padesátému výročí opuštění 

NOVÁ CÉVNÍ AMBULANCE V MOHELNICI

www.pozdisek.cz 

Kontakt:
Nádražní 82/35

789 85 Mohelnice
+420 608 841 824

info@cevnimohelnice.cz

Cévní a kardiologická 
ordinace Mohelnice

   Včasné odhalení příčiny nemoci je 
základem úspěšné léčby. 

   Proto si zakládáme na co nejkratších 
objednacích lhůtách. Akutní pacienty 
vyšetříme i bez objednání.

   Přijímáme nové pacienty,  
žádanka není nutná.
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Sběr nebezpečných a velkoobjemových odpadů z domácností.

ŽÁDÁME OBČANY, ABY ODPADY NA SBĚRNÁ MÍSTA
VOZILI POUZE V DEN A HODINU SVOZU!!!

Sběr bude proveden v sobotu 5. 11. 2022
na těchto místech:

1. skupina

Obectov   8.00 hod.   8.30 hod.
Podolí   8.45 hod.   9.30 hod.
Olešnice   9.45 hod. 10.15 hod.
Hvozdečko 10.30 hod. 11.00 hod.
Kovářov 11.20 hod. 11.50 hod.

2. skupina

Kadeřín   8.00 hod.   8.20 hod.
Blažov   8.30 hod.   8.50 hod.
Svojanov   9.00 hod.   9.20 hod.
Kozov   9.30 hod. 10.00 hod.
Bezděkov 10.15 hod. 10.40 hod.
Doly 10.50 hod. 11.15 hod.
Jeřmaň 11.30 hod. 12.00 hod.
Bouzov – obě skupiny 12.10 hod. 13.00 hod.
(areál bývalého zem. družstva) 

Zavařovací sklenice, čisté sklo apod., čistý papír (časopisy, noviny…) 
vhazujte do určených nádob pro tříděný odpad umístěných v každé 
místní části, nejde o velkoobjemový (nebezpečný) odpad. Dále 
obalový, čistý polystyren (třeba z nových spotřebičů) patří rovněž do 
žlutého kontejneru na plast. 

Odpady, které nepatří ze zákona do velkoobjemového 
odpadu, jsou:

ETERNIT, VEŠKERÉ STAVEBNÍ ODPADY (sutě, tašky, 
asfalty,  sanitární  technika,  okna,  dveře,  trámy  …), 
STAVEBNÍ POLYSTYREN (NAPŘ. IZOLACE)!!!!!!!!!!!


